

## **إعداد الباحثة :**

أشواق محمد عبده شيبان

## **إشراف**

الدكتورة / صفية جبران مفرح الغمري

أستاذ القياس والتقويم المساعد

كلية التربية – جامعة صنعاء

## **ملخص الدراسة**

**الآثار النفسية للحرب العدوانية على اليمن لدى الأطفال بأمانة العاصمة - صنعاء**

هدفت الدراسة إلى التعرف على الآثار النفسية للحرب لدى الأطفال بأمانة العاصمة صنعاء في ضوء أربعة متغيرات هي: النوع (ذكر – أنثى)، وطبيعة الإقامة (نازح- غير نازح)، وتعرض

المنزل للقصف أو الضرر (تعرض - لم يتعرض)، والفقيد (فقدوا أحد أفراد أسرهم أو أقربائهم - لم يفقدوا أحد أفراد أسرهم أو أقربائهم)، حيث تكونت عينة الدراسة من (1013) طالباً وطالبة من طلبة الصف السابع بمرحلة التعليم الأساسي بأمانة العاصمة - صنعاء، تم اختيارهم بالطريقة القصدية من مديريات (آزال: منطقة نقم، السبعين: منطقة عطان، شعوب)، حيث كانت هذه المناطق هي الأكثر تضرراً من الحرب، وتم استخدام المنهج الوصفي من نوع الدراسة المسحية، وتم إعداد استبانة للآثار النفسية للحرب لدى الأطفال (إعداد الباحثة) تألفت من (40) فقرة، ولمعالجة بيانات الدراسة استخدمت الباحثة الأساليب الإحصائية الآتية: المتوسط الحسابي، والانحراف المعياري، والوزن النسبي، واختبار (t-Test) لعينتين مستقلتين، وتوصلت الدراسة للنتائج الآتية: أن الآثار النفسية للحرب لدى الأطفال بشكل عام كانت بدرجة متوسطة، إلا أن هناك (9) آثار حصلت على درجة تأثير كبيرة جداً وكبيرة، وهذه الآثار لها صلة باضطرابات ما بعد الصدمة، والخوف، والقلق، وبينت النتائج أيضاً وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الآثار النفسية الناتجة عن الحرب تعزى لمتغير النوع (ذكور - إناث) كانت لصالح الإناث، وأظهرت أيضاً وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الآثار النفسية الناتجة عن الحرب تعزى لمتغير طبيعة الإقامة (نازح- غير نازح) كانت لصالح النازحين، كما أظهرت وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الآثار النفسية الناتجة عن الحرب تعزى لمتغير تعرض المنزل للقصف أو الضرر كانت لصالح الذين تعرضت منازلهم للقصف أو الضرر، كما بينت وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الآثار النفسية الناتجة عن الحرب تعزى لمتغير الفقد كانت لصالح الذين فقدوا أحد أفراد أسرهم أو أقاربهم.

## ABSTRACT

### **The Psychological Effects of the Aggressive War on Yemen on Children in Sana'a Capital Municipality**

The aim of this study is to identify the psychological effects of the war on children in the Sana'a Capital Municipality in light of four variables: gender (male - female), types

of residence (displaced - non-displaced), exposure of the house to bombing or damage (Exposed - Not Exposed), and loss (lost a member of their family or their relatives - did not lose). The study sample consisted of (1013) male and female students of the seventh grade in the basic education stage in Sana'a Capital Municipality, were they selected using the purposive sample from the directorates (Azal: Naqm District, Al-Sabeen: Attan area, Shu'ob), as these areas were the most affected by the war. The descriptive method of the survey type was used. A questionnaire for the psychological effects of war on children was prepared by the researcher consisting of (40) items. The data was statistically analyzed using Means, Standard Deviation, Relative Weight, and two independent samples t-Test, the study reached the following results: The psychological effects of war on children in general are moderate but there are (9) effects that have a very large and large degree of impact. These effects are related to post-traumatic stress disorder, fear and anxiety. The results also indicated that there were differences in the degree of psychological effects as a result of the war according to the gender variable that were in favor of (females), and there were also significant differences in the degree of psychological effects of the war according to type of residence variable that was in favor of the (displaced). The results also showed that there were differences according to the variable of the house exposure to bombing or damage that was in favor of (exposed), also there were differences according to the loss variable and it was in favor of those who lost a family member or arelative.